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Scãderea activelor BCE
riscã sã determine
creºterea euro

Bilanþul contabil al Bãncii Centra-
le Europene (BCE) a scãzut pânã la
cel mai redus nivel din ultimul an,
semnalând o politicã monetarã mai
restrictivã, care ar putea duce la
aprecierea cursului euro, ceea ce ar
ameninþa economia regiunii, con-
form Wall Street Journal.

Publicaþia americanã aratã cã, sãp-
tãmâna trecutã, bilanþul contabil al
BCE ºi al bãncilor sale membre a scã-
zut cu 13,4 miliarde euro (18 miliarde
dolari), la 2.930 miliarde euro. Bilan-
þul BCE a pierdut, astfel, 5% faþã de
nivelul record atins la mijlocul anului
trecut: 3.100 miliarde euro.

Declinul activelor s-ar putea in-
tensifica în condiþiile în care bãncile
din regiune încep sã ramburseze an-
ticipat (cu doi ani mai devreme)
împrumuturile de urgenþã contracta-
te pe trei ani de la BCE în perioada
decembrie 2011- februarie 2012.
Bãncile erau aºteptate sã ramburseze
ieri peste 137 de miliarde euro din
aceste împrumuturi.

“UniCredit” vinde 9,1%
din divizia sa polonezã

“UniCredit” SpA, cea mai mare
bancã din Italia, scoate la vânzare
9,1% din “Bank Pekao” SA, divizia
sa din Polonia, pentru 159 de zloþi
(51,3 dolari) pe acþiune, ca parte a
planului de consolidare a profitului
sãu, potrivit Bloomberg.

Operaþiunea de vânzare a celor
23,9 milioane de titluri “Bank Pe-
kao” SA, a doua mare instituþie de
credit din Polonia, este evaluatã la
3,98 miliarde zloþi (1,3 miliarde do-
lari), conform preþului de închidere
al acþiunilor la data de 29 ianuarie, la
Bursa din Varºovia. (V.R.)
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de te-
lefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

AVOCATUL PIPEREA:

“Insolvenþa permite ºtergerea
datoriilor Oltchim cãtre stat
fãrã acordul CE”
l Infuzia de capital trebuie, însã, notificatã la Bruxelles l PCC: „Suntem gata sã luãm în
considerare orice tip de sprijin pentru Oltchim dacã vom fi implicaþi în administrarea companiei”

ª
tergerea datoriilor cãtre stat
ale OltchimRâmnicu Vâlcea
nu necesitã aprobarea Comi-
siei Europene (CE), dacã
operaþiunea se va desfãºura

în cadrul procedurii insolvenþei, ne-a
declarat avocatul Gheorghe Piperea,
partener în cadrul Rominsolv.

Ieri la prânz, Tribunalul Vâlcea a
admis cererea combinatului Oltchim
de intrare în insolvenþã în vederea re-
organizãrii ºi a desemnat ca adminis-
trator judiciar consorþiul Rominsolv
– BDO Business Restructuring.

Domnul Piperea ne-a explicat:
„ªtergerea datoriilor combinatului cã-
tre stat în cadrul insolvenþei este o pro-
cedurã care se aprobã prin hotãrâre ju-
decãtoreascã. Mãsura nu trebuie noti-
ficatã sau avizatã de Comisia Europea-
nã dacã este aprobatã în cadrul proce-
durii insolvenþei. Propunerea de ºter-
gere a datoriilor trebuie sã vinã fie din
partea administratorului judiciar, fie
din partea administratorului special,
fie din partea creditorilor Oltchim.

Administratorii judiciari au la dispozi-
þie 40 de zile sã elaboreze raportul asu-
pra cauzelor insolvenþei, sã identifice
persoanele responsabile care au adus
compania în insolvenþã ºi sã arate dacã
sunt sau nu ºanse de reorganizare. De

asemenea, administratorii judiciari
trebuie sã identifice ºi care sunt solu-
þiile de restructurare cu succes”.

ALINA TOMA VEREHA
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ÎN AN “ELECTORAL”,

SIF Moldova doreºte
un act constitutiv mai puþin
restrictiv pentru acþionari
l Costel Ceocea: “Nu ne îndoim cã poziþiile
acþionarilor ºi ale managementului SIF Moldova
sunt convergente”l Claudiu Doroº: “Completãm
politica de investiþii ºi cu industrii «high-tech»”

Acþionarii SIF-urilor vor alege, în
acest an, noi conduceri, iar adminis-
tratorii, dar mai ales preºedinþii insti-
tuþiilor sunt în atenþia reflectoarelor.

În acest context, condu-
cerea SIF Moldova a tre-
cut printr-o restructurare a
personalului ºi s-a consul-
tat permanent cu acþiona-
rii pentru a se asigura cã
deciziile sunt în armonie
cu dorinþele acestora.

Lafinaldemandat,Costel
Ceocea, preºedintele SIF
Moldova, ºi Claudiu Doroº,
vicepreºedintele instituþiei, ne-au acor-
dat un interviu despre ceea ce a realizat
SIF2 Moldova, sub conducerea lor,
dar ºi despre ceea ce “vãd” în viitor.

Potrivit domnului Ceocea, actul
constitutiv ar trebui sã fie mai puþin
restrictiv pentru acþionari, iar societa-
tea ar trebui sã implementeze un nou
Cod de Guvernanþã Corporativã.

Conducerea SIF2 Moldova are în
vedere posibilitatea iniþierii unor
programe de rãscumpãrare, dar ºi su-
punerea spre aprobarea acþionarilor
a unei operaþiuni de majorare a capi-
talului social “ce vizeazã menþinerea

unei politici de dividend atractive ºi
atragerea de resurse ºi mobilizarea
lor în susþinerea unor programe in-
vestiþionale”.

În final, acþionarii se uitã
la randamentul investiþiei.
Claudiu Doroº ne-a expli-
cat care este politica inves-
tiþionalã a companiei.

Potrivit domniei sale,
SIF Moldova îºi permite,
în acest moment, sã caute
oportunitãþi noi de inves-
tiþii, inclusiv fonduri cu
capital privat.

Conducerea SIF Moldova spune
cã va discuta toate planurile în Adu-
narea generalã.

Dupã scandalul interminabil de la
SIF Muntenia ºi dupã rocada de la
SIF Banat Criºana, reprezentanþii
SIF Moldova se feresc de termenul
“revoluþie” ºi mizeazã pe un alt tip
de relaþie cu acþionarii. Rãmâne de
vãzut dacã pariul a fost câºtigãtor.

ADINA ARDELEANU

NU ESTE PREA TÂRZIU SÃ RENUNÞÃM LA DRUMUL
SERVITUÞII ENERGETICE

Idealismul verde se topeºte sub
cãldura bugetelor în flãcãri
Dupã trecerea în noul an,

New York Times a anunþat,
cu durere în suflet, cã des-

fiinþeazã biroul specializat în pro-
blemele mediului.
Propaganda verde
continuã, însã, pe
blogurile celui care
a fost odatã un pres-
tigios cotidian ame-
rican, devenit între
timp “Pravda de pe
Hudson”.

Concluziile unui studiu recent al
instituþiei guvernamentale norvegie-
ne Consiliul Cercetãrii, în care se
aratã cã temperatura planetei s-a sta-
bilizat începând din 2000, sunt puse
sub semnul întrebãrii pe blogul Dot
Earth de la New York Times. Moti-
vul? Studiul nu a fost supus procesu-
lui de recenzare premergãtor publi-
cãrii într-o revistã de prestigiu.

Oare de ce nu s-au aplicat aceleaºi
standarde ºi pentru nenumãratele
studii care propovãduiau sfârºitul

iminent al lumii ºi construirea arce-
lor solare propulsate cu mori de
vânt?

Presa din Germania, susþinãtoare
înfocatã pânã de curând a tezei încãl-
zirii globale antropice, ºi-a schimbat
discursul în ultima perioadã. Au

început sã aparã tot mai multe între-
bãri despre posibilitatea supraesti-
mãrii efectelor dioxidului de carbon,
iar Der Spiegel scrie cã “oamenii de
ºtiinþã sunt derutaþi de stoparea
încãlzirii globale”. Este vorba de
aceeaºi presã care îl ironiza, cu circa
un an în urmã, pe profesorul Fritz
Vahrenholt, autorul cãrþii “Soarele
rece”.

Cercetãtorii britanici au constatat
cã temperatura globalã ºi-a oprit
creºterea în urmã cu 15 ani, în timp
ce Biroul Meteorologic al Marii Bri-
tanii a modificat discret ºi în scãdere
prognoza temperaturilor pânã în
2020.

Ziarele germane au ajuns la con-
cluzia cã “natura se comportã altfel
decât au prognozat modelele”, spre
nedumerirea cercetãtorilor, ºi este
nevoie de discuþii deschise ºi corec-
te, “deoarece problema schimbãrilor
climatice a devenit prea politizatã”.

(continuare în pagina 11)

Unnou vânt deschimbare
prin Transelectrica

Transportatorul naþional de
electricitate, Transelectrica
SA, este zguduit, din nou, de

zvonuri privind schimbarea directo-
rului general. Surse din Ministerul
Economiei susþin cã PSD râvneºte
postul ocupat în prezent de Andrei
Gabriel Benghea Mãlãieº, numit la
începutul lunii noiembrie 2012 de
ministrul liberal Daniel Chiþoiu, pe
vremea când domnia sa conducea
Ministerul Economiei.

Sursele noastre afirmã
cã ministrul delegat pen-
tru Energie, Constantin Niþã, vrea
funcþia de director general al Transe-
lectrica pentru PSD. Domnia sa ar
urma sã-l aleagã pe viitorul director
general al transportatorului de ener-
gie din rândul membrilor PSD din
Iaºi sau Gorj, care cunosc sectorul
energetic.

Ziarul BURSA a publicat, recent,
în exclusivitate, cã ministrul Niþã
ºi-a trimis Corpul de Control la
Transelectrica pentru a investiga
modul în care au fost gestionate au-
torizaþiile ºi contractele de racordare
pentru mai multe parcuri eoliene.
Corpul de Control verificã ºi alte

contracte aflate în derulare la Trans-
electrica.

Liberalii nu stau de-o parte ºi se
pregãtesc sã ia Transelectrica ºi Trans-
gaz (despre al cãrei director general,
Ioan Rusu, se spune cã este agreat de
PSD) de la Ministerul Economiei la
cel al Finanþelor, condus acum de Da-
niel Chiþoiu, mai spun sursele citate.

Transferul acestor companii stra-
tegice de la un minister la altul ar

urma sã fie fãcut pe mo-
tiv de „unbundling”, adi-
cã separarea instituþiei

care coordoneazã transportul de
gaze ºi electricitate de cea care con-
troleazã producþia.

Prin Ministerul Economiei mai
circulã un zvon cã autoritãþile vor sã
impunã Fondului Proprietatea sã-ºi
retragã reprezentanþii din Consiliile
de Administraþie ale Transgaz ºi
Transelectrica, pentru cã Fondul ar fi
în conflict de interese, fiind ºi acþio-
nar în companiile producãtoare de
gaze ºi electricitate.

ANA ZIDARU,
ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 13)
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Citiþi, pe larg, rãspunsurile repre-
zentanþilor SIF Moldova la întrebã-
rile ziarului BURSA, în pagina 5.

Euro a trecut de 1,35 dolari pentru
prima oarã în ultimele 13 luni

Euro s-a apreciat ieri, pe pieþe-
le externe, depãºind pragul
de 1,35 dolari pentru prima

oarã dupã luna decembrie 2011, în
baza anunþului privind
creºterea peste aºteptã-
ri a încrederii în eco-
nomia zonei euro.

Moneda unicã a ur-
cat cu 0,6% la ora
10.22, pe piaþa din
New York, ajungând la
1,3575 dolari. Acest curs este cel
mai ridicat din 22 noiembrie 2011
pânã în prezent.

Comisia Europeanã a anunþat,
ieri, cã indicele privind încrederea
directorilor de companii ºi a consu-
matorilor în economia uniunii mo-

netare a urcat la 89,2 puncte în ia-
nuarie 2013, de la 87,8 în decembrie
2012. Nivelul este cel mai ridicat din
iunie 2012 pânã în prezent. Econo-

miºtii anticipau cã in-
dicele va urca la numai
88,2 puncte luna acea-
sta.

Euro a câºtigat teren
faþã de moneda ameri-
canã chiar ºi în condi-
þiile în care Institutul

Naþional de Statisticã de la Madrid a
anunþat cã recesiunea din Spania s-a
adâncit peste aºteptãri în ultimele
trei luni din 2012.

ALINA VASIESCU

(continuare în pagina 14)

Statul Zimbabwe mai are
doar 217 dolari în conturi

Guvernul din Zimbabwe mai
deþine doar 217 dolari în
trezorerie, dupã ce a plãtit

salariile cãtre angajaþii din sectorul
public, a declarat ministrul de finan-
þe al statului african, Tendai Biti, ci-
tat de AFP. “Finanþele guvernamen-
tale sunt într-o stare de paralizie în
acest moment. Eºuãm în atingerea

þintelor pe care ni le-am propus”, a
afirmat domnia sa în faþa jurnaliºti-
lor, cãrora le-a spus cã unii dintre ei
au o situaþie bancarã mai bunã decât
guvernul din care face parte.

Declaraþiile oficialului vin la puþin
timp dupã ce reprezentanþii Comisiei
Electorale au anunþat cã au nevoie de
192 milioane dolari pentru organizarea
alegerilor prezidenþiale ºi a referendu-
mului de modificare a Constituþiei. Pri-
mul eveniment necesitã 107 milioane
dolari, în timp ce pentru cel de al doilea
sunt necesare 85 milioane dolari.

Tendai Biti a precizat cã executi-
vul nu dispune de fondurile necesa-
re, urmând sã solicite ajutorul comu-
nitãþii internaþionale, pentru a le ob-

þine. “Vom apela la comunitatea in-
ternaþionalã pentru a ne ajuta, însã
este important ca ºi guvernul sã facã
ceva”, a subliniat ministrul de finan-
þe zimbabwean.

Alegerile prezidenþiale programate
pentru acest an ar urma sã punã capãt
alianþei dintre preºedintele Robert
Mugabe ºi premierul Morgan Tsvan-
girai, formate în 2009. Cei doi au fost
nevoiþi sã accepte parteneriatul ten-
sionat în urma alegerilor care au avut
loc în anul precedent, al cãror rezultat
a stârnit proteste violente, soldate in-
clusiv cu decesul unor persoane.

ALEXANDRU SÂRBU

(continuare în pagina 13)

Vuza, în continuare
interesat de Oltchim
Omul de afaceri ªtefan Vuza, care a par-
ticipat, în septembrie, prin Aisa Invest ºi
Chimcomplex Borzeºti, la licitaþia pentru
vânzarea pachetului majoritar de acþiuni
al Oltchim, este în continuare interesat
de preluarea combinatului vâlcean.
Domnia sa ne-a declarat: „În decem-
brie, dupã instalarea noului Guvern,
am trimis premierului Victor Ponta o
scrisoare de interes pentru privatizarea
Oltchim. În ianuarie am avut mai multe
discuþii la Ministerul Economiei. Sunt
în continuare interesat de privatizarea
Oltchim, dacã societatea va fi curãþatã
de datorii, de firme cãpuºã ºi dacã va fi
restructuratã cu succes. Nu cred cã
vom vedea, mai devreme de un an, re-
zultate concrete în procesul insolven-
þei, care sper sã fie finalizat cu o reor-
ganizare ºi nu cu un faliment”.
ªtefan Vuza ne-a explicat cã reorgani-
zarea nu este posibilã fãrã ºtergerea
datoriilor statului: „Raportul elaborat
de Alvarez aratã, clar, cã Oltchim poa-
te fi privatizat numai în condiþiile în
care datoriile îi scad sub nivelul de 250
milioane de euro".

(continuare în pagina 2)


